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Profil: Václav Hampl, rektor Univerzity Karlovy
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Každý začátek má taky svůj konec, tak přesně taková je situace v resortu školství. S prvními dny akademického roku
odchází ministryně školství Dana Kuchtová. Co to znamená pro školství, respektive pro naši největší Univerzitu Karlovu,
tak to už se ptám jejího rektora Václava Hampla. Vítejte v Profilu.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Dobré ráno.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Před chvílí jsme slyšeli od Josefa Kopeckého, který byl tady hostem ve vysílání Dobrého rána, že odchod Dany Kuchtové
není zas až tak opodstatněný. Co si o tom myslíte vy, protože právě Česká konference rektorů, vy jste rektor největší
naší univerzity, tak trochu zatlačila na její odchod.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Já bych řekl, že Česká konference rektorů netlačila na odchod paní Kuchtové, ale my jsme museli tlačit na to, aby
věci fungovaly trochu nějakým svižným tempem a musím říct, že ve dvou věcech, a to sice konkrétně příprava státního
rozpočtu ve věci financování vysokých škol a příprava operačních programů, zejména operačního programu Věda a
výzkum pro inovace prostě byly problém a my jsme na to poukazovali a podle našeho názoru se ta situace nelepšila,
a to jsme prostě museli s ministerstvem vykomunikovávat a myslím, že asi je pravda, že posléze toto bylo něco, co
přispělo k tomu rozhodnutí paní ministryně.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tak, operační programy, jak už jsme slyšeli, jsou vyřešené, včera dostala povolení nebo souhlas dokonce i ten druhý,
právě Výzkum a vývoj pro inovace, ten školský, ten už je bez problémů nějakých pár dnů, když se vrátíme tedy k
rozpočtu, co vadilo vám jako rektorům právě na sestavování rozpočtu na příští rok?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Tak, já přece se musím ohradit proti tomu, že ty programy jsou bez problémů. O tom Věda a výzkum pro inovace se to
nedá říct ani náhodou, tam těch nejasností ohledně toho, jak, kdo, co, kdy bude financovat, zbývá tak strašně moc, že
to prostě opravdu se nedá říct, že je to vyřešené. To za prvé. A co se rozpočtu týče, tak my jsme v situaci, kdy poprvé
od konce komunismu stojíme před vážnou situací, že bude pokles meziroční financování vysokých škol, což je jaksi
bezprecedentní experiment, to tu ještě nebylo a ta komunikace, kterou konference rektorů tady měla s ministryní a s
předsedou vlády byla ve smyslu, předseda vlády se pokusí ještě nějaké peníze do rozpočtu dostat, pokud i ministryně v
tom zhruba stodvacetimiliardovém rozpočtu ministerstva školství také najde nějaké rezervy, šlo tady zhruba o peníze v
řádu půl miliardy, a to se tedy zatím nestalo, zatímco předseda vlády skutečně splnil to, co domluvil, dodal tam ty další
peníze, takže to je druhá věc, která nám vadila.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Když to vezmeme, tak jaký pro vás bude ten letošní akademický rok? Máte na něj dost peněz, anebo budete muset
šetřit? Možná narážím i na deficit, který stále je, hovoří se aspoň podle konference rektorů o chybějících sedmi stech
milionech korun v resortu školství.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Přesně tak, to máte úplně pravdu, to je zatím ten stav, který tu je. Jak říkám, pan premiér zhruba půl miliardy tam ještě
pak dostal po dalších jednáních, ale těch zhruba sedm set miliard tam chybí, čili pokud tato situace se nezmění, jako
že manévrovací prostor tu zatím je, myslím, že to bude jedna z věcí, která bude záležet na novém ministrovi nebo
ministryni, tak pokud toto se nenapraví, tak ano, budem utahovat opasky vysoké školy.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
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--------------------
To znamená, na čem, jak se to projeví?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Kdyby tato situace měla pokračovat i jaksi dále než jenom v tomto roce, tak by se to projevilo poklesem počtu přijímaných
studentů rozhodně. Teďka už jsou pro tento rok přijatí, čili tady s počtem studentů nic nenaděláme, čili to budou úsporná
opatření, která se pravděpodobně projeví přesně proti všem jaksi nápadům, jak dobře dělat vysoké školství, to znamená,
zvětšováním těch skupin, místo aby to byla individualizovanější výuka, tak prostě víc studentů na učitele, šetřením
provozních nákladů a podobně.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Ono se mluvilo o tom, že by to přineslo i menší konkurenceschopnost vysokých škol. Jak si konkrétně třeba stojí právě
Karlova univerzita v porovnání a ve svém hodnocení s evropskými nebo světovými univerzitami?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
To by rozhodně přineslo posléze pokles té konkurenceschopnosti, protože v současné době se rozběhl takový systém
mezinárodního hodnocení univerzit, který samozřejmě ta metodika může mít své kritiky a má své kritiky, ale každopádně
je to systém, který prostě nám dává hodnotnou informaci.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Jak jste dopadli?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
České vysoké školství, bych si dovolil říct, že nedopadlo moc dobře, protože v publikované první pětistovce dvou
nejvýznamnějších hodnocení tak vlastně jenom jedna až dvě vysoké školy, v tom jednom hodnocení akorát Univerzita
Karlova, v tom druhém je Univerzita Karlova a Vysoké učení technické v Brně. Univerzita Karlova je v obou někde kolem
polovičky té publikované pětistovky.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tak, co vám vlastně přinese tedy nový ministr, případně ministryně a možná pojďme trošku zaspekulovat, víte vy už,
kdo by to mohl být nebo spíš mi řekněte váš osobní odhad nebo možná to, koho byste rádi na tom postu viděli?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
No, těch jmen proběhlo médii celá řada, a jak jsou reálná ...
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Dobře, tak koho byste viděli rádi vy?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Takhle, konference rektorů na toto téma nejedná, takže jaksi neexistuje stanovisko konference rektorů v tuto chvíli ve
smyslu jména, jako kdo že by to měl být. Nicméně to, co bychom rozhodně rádi, by byl někdo, kdo by byl schopný
kvalitní komunikace s vysokými školami na obě strany, protože ten komplex vysokých škol, veřejných vysokých škol je
do té míry specifická záležitost, tím zákonným nastavením v této zemi, že ten ministr musí nejenom nařizovat, musí taky
poslouchat, jinak se v tom opravdu nemůže dobře orientovat, čili to bych řekl, že je ta důležitá charakteristika pro nás.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
My jsme mluvili o problémech, které může financování školství a hlavně ten deficit přinést českým univerzitám, může
se to projevit i na uplatnění absolventů, hodně se hovořilo o tom, že vysoké školství by se mělo zaměřit na to, aby
absolventi vycházeli už s určitou praxí, aby nebyli teoretičtí odborníci a našli dobře zaměstnání, což ta situace dnes
není. Může to mít vliv právě na tuhle tu problematiku?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Ano, já si nemyslím, že by tady hrozil nějaký bezprostřední teď v tuto chvíli se všecko sype, to zase si myslím, že ty
vysoké školy zvládnou, nebo většina, ty menší samozřejmě budou mít větší problémy, ale v principu ano, jako všecky ty
reformní kroky, které jednak už běží a jednak případně jsou plánovány, tak tímto mohou být ohroženy. Jiná věc je, že co
se toho uplatnění absolventů týče, tak zatím české vysoké školy si stojí mimořádně dobře, takže tady jaksi bezprostřední
nebezpečí bych neviděl.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
A už jenom velmi stručně kdybyste měl vyjádřit své největší přání pro Karlovu univerzitu, co teď nejvíc potřebujete?
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
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Já myslím, že potřebujeme stabilní prostředí, jak co se týče legislativního rámce, tak co se týče finančního rámce,
abychom měli nějakou rozumnou perspektivu, s čím se dá počítat, abychom mohli smysluplně plánovat, aby se prostě
podmínky neměnily každých pár měsíců dramaticky.
Veronika PAROULKOVÁ, moderátorka
--------------------
Hostem Profilu Dobrého rána byl Václav Hampl, rektor Univerzity Karlovy. Děkuju, že jste přišel.
Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy
--------------------
Děkuju, pěkný den.


